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Összefoglalás 
 

Szakdolgozatom egy projekt megalapozó megvalósíthatósági kerettanulmány, amelyben 

bemutattam a jelenleg rendelkezésre álló jogi, közigazgatási, valamint természetvédelmi 

szabályokat, melyek közrejátszanak egy védett természeti területen lévő szántó területből 

arborétum létrehozását. Ezek mellett kitértem a környezeti adottságokra és lehetőségekre 

egyaránt, melyeket a Balaton-felvidék kínál, ehhez felhasználtam a rendelkezésre álló térképi 

adatbázisok nagyrészét. Szakdolgozatomban addig a pontig vizsgáltam a lehetőségeket, 

valamint kritériumokat, hogy milyen jogi szabályozásoknak, feltételrendszereknek kell 

megfelelnie egy területnek, hogy átminősítésre kerüljön, mint fásított terület, ezt követően 

pedig elnyerje az arborétum nevet.  

A szakirodalmi áttekintésben sorra vettem azon törvényeket és követelményeket, melyek 

országos, területi végül helyi szinten érintettek a témámban. Országos szinten a 

Természetvédelméről szóló törvény a területek és tájak megőrzését és védelmét taglalja, ezt 

követi az Országos településrendezési és építési követelmény, mely kijelenti, hogy építeni, 

lebontani, vagy az épület rendeltetését megváltoztatni csak ezen törvény és a helyi építési 

szabályzat rendelkezései alapján lehetséges. Ezután kitértem a Balaton Kiemelt 

Üdülőkörzetében érvényes Magyarország és egyes kiemelt térségeinek területrendezési 

tervének természetvédelmi vonatkozásaira. Természetesen vizsgáltam még a Nemzeti 

Tájstratégiát, az Erdőtörvényt, a Földtörvényt és a Vadvédelméről, a vadgazdálkodásról, 

valamint a vadászatról szóló törvényt is.  

Ezt követően szűkítettem a körömet a térségi jogi háttérvizsgálatra, melynek 

eredményeként a Veszprém megye területrendezési terve került megemlítésre, valamint a 

témámban az egyik legfontosabb szervezet, a Balaton-felvidéki Nemzeti Park.  



Dolgozatom során bemutattam Kővágóörsöt, mivel ezen település külterületén 

helyezkedik el az általam kijelölt terület, így az ehhez a településhez köthető Építési 

szabályzatok természetvédelmi vonatkozásait is sorra vettem, valamint minden olyan célú 

rendeletet, mely a környezet – és természetvédelmet szolgálja. Elemeztem a területem és 

környezetének természeti adottságait, és várható jövőbeli klimatikus viszonyait, melyhez 

térinformatikai rendszereket vettem segítségül.  

Az eredményeim tekintetében azon megállapításra jutottam, hogy magánszemélyként 

elsődlegesen természetvédelmi engedélyre van szükségem ahhoz, hogy a fásítást 

megkezdhessem a területen, melyet követően a terület művelési ág besorolását kell 

megváltoztatni, szántóról fásított területre vagy pedig erdőre, függően a beültetés sűrűségétől. 

A konkrét növényeket, melyek betelepítésre kerülhetnének, a Balaton-felvidéki Nemzeti 

Parkkal közösen kell meghatároznom, melyhez szakmai szempontokat figyelembevéve 

szükségeltetik egy tájépítészeti terv is, tehát egy tájépítész bevonása is, valamint a 

klímaváltozásból eredő erdőtípus eltolódásra is figyelemmel kell lennem.  

A jogi háttérvizsgálat során azon következtetésre jutottam, miszerint Magyarországon 

jelenleg nincs konkrét feltételrendszere annak, hogy egy adott terület arborétummá válhasson, 

valamint felfedeztem egy anomáliát is, miszerint az arborétumok felé támasztott - nem jogi - 

követelmények értelmében a növénygyűjteményi jellegnek megfelelve, a területnek több olyan 

fajt is tartalmaznia kellene, mely nem őshonos, de ezt az opciót mind a Természetvédelméről 

szóló törvény, mind pedig a Balaton-felvidéki Nemzeti Park ellenzi, mivel mindkét esetben az 

őshonos fajok betelepítése kerül csak engedélyezésre. A vizsgálatom ott fejeződött be, hogy 

egyáltalán nem kaptam pontos választ azon kérdésemre, hogy miként lehetne ezt az anomáliát 

felszámolni, és mindkét fél számára előnyös megoldást találni. 

A jövőbeli terveim között szerepel, hogy tovább viszem Kamonya arborétummá válásának 

tervezését, felhasználva mindazt az információt, amelyet a megvalósíthatósági 

kerettanulmányban kifejtettem, és minden lehetőséget megvizsgálva igyekszem megoldást 

találni a fentebb kifejtett problémára. Mivel Magyarország bővelkedik az arborétumokban, és 

Magyarország Tájstratégiájában is szerepel az erdős, fás területek növelése, így nem tartom 

lehetetlennek az általam kitűzött célt.  

 


